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Vážení a milí spoluobčané, 
chtěla bych Vám všem popřát v tomto roce hodně štěstí, 

zdraví a lásky. Také hodně pracovních úspěchů a osobní 
spokojenosti.

Vcházíme do nového roku 2003 plni očekávání a nadějí, 
že tento rok bude lepší než 
ten minulý. Možná někteří 
z nás mají i svá novoroční 
předsevzetí. V každém pří-
padě záleží hodně na nás, 
co pro své představy doká-
žeme podstoupit a udělat, 
jak rok dokážeme prožít, jak 
se dokážeme smířit a vyrov-
nat i s některými těžkými 
okamžiky. Přeji všem, aby 
tento rok byl dobrý, a splnil 
všechna přání a očekávání.

Dovolte mi, abych při této příležitosti poděkovala všem, 
kteří svojí snahou a prací přispěli k rozvoji naší obce v mi-
nulém roce. Děkuji všem, kteří tvoří hodnoty, zlepšují náš 
život a prohlubují naši kulturu, všem, kteří svůj čas věnují 
ostatním spoluobčanům.

Zároveň doufám, že i v letošním roce proběhne spousta 
zajímavých kulturních, sportovních a společenských akcí, 
že se vydaří oslavy 110 let od založení Zašovského hasič-
ského sboru, že se zapojí další občané do činnosti reprezen-
tujících naší obec. S tím souvisí i nově se obnovující vazby 
se slovenskou obcí Nová Lubovňa, které by měly umožnit 
vzájemné poznání obou kultur.

K reprezentaci obce patří také úprava a údržba celko-
vého vzhledu naší obce. O velkou část veřejných prostran-
ství pečují pracovníci obce. Přesto zde zůstávají i plochy 
neudržované. určité rezervy vidím v zajištění dokonalejší 
techniky a také v organizaci činnosti veřejně prospěšných 
pracovníků a vojáků. Velkým dílem k celkovému vzhledu 
naší vesnice přispíváme my sami občané tím, že se staráme 
o své nemovitosti. I letos by měly být poskytovány půjčky 
od obce na údržbu rodinných domků.

V letošním roce počítá naše obec s velkými investič-
ními akcemi, o kterých jsem se zmínila v minulém čísle 
Zašovských novin. O těchto stavbách a hospodaření se 
všemi finančními prostředky obce pro letošní rok bude 
rozhodovat zastupitelstvo obce až při schvalování obecní-
ho rozpočtu. Proto Vás s výčtem všech akcí, které budeme 
chtít v letošním roce zrealizovat, seznámím až po jeho 
schválení.

Závěrem Vás ještě jednou zdravím s novým rokem 2003 
a přeji nám všem, ať všechny příští dny tohoto roku proži-
jeme ve zdraví, klidu a spokojenosti.

Ing. Anna Mikošková

USNESENÍ Z 2. ZASEDÁNÍ 

ZASTUPITELSTVA OBCE ZAŠOVÁ 

KONANÉHO DNE 11. PROSINCE 2002
Obecní zastupitelstvo schvaluje:

1. Provizorní rozpočet obce Zašová na I. čtvrtletí roku 2003 
ve výši 25 % rozpočtu roku 2002

2. Zřízení finančního výboru ve složení:

Mgr. Jaromír Krčmář – předseda, zastupitel,

Ing. Ladislav Orság,  Ing. Václav Zvoníček,

Mgr. Václav Hajda, Marek Štěpán

3. Zřízení kontrolního výboru ve složení:

Mgr. Miloslav Vymazal – předseda, zastupitel,

Milan Malík, Pavel Vrabec,

Petr Němec, František Trčka

4. Náplň práce finančního výboru.

5. Náplň práce kontrolního výboru.

6. Měsíční odměnu pro neuvolněné členy rady, předsedy 
výborů, předsedy komisí a členy zastupitelstva obce v ma-
ximální výši dle nařízení vlády č. 122/2002 Sb., o odměnách 
za výkon funkce členům zastupitelstev. Obecní zastupitel-
stvo schvaluje dle toho nařízení neuvolněným členům za-
stupitelstva za každé kalendářní pololetí další odměnu.

7. Pověření pro člena zastupitelstva obce pana Jiljí 
Kubrického k uzavírání manželství před matričním úřa-
dem Zašová.

8. Zřizovací listinu Obecní knihovny v Zašové.

9. Zřizovací listinu Obecní knihovny ve Veselé.

10. Uzavření kupní smlouvy s panem Františkem 
Krčmářem, Valašské Meziříčí, Nádražní 109 a slečnou 
Žanetou Španerovou, Zašová 647 na objekt bydlení čp. 38 
včetně příslušenství postavený na parcele č. 1389 a poze-
mek parcela č. 1389 s těmito podmínkami: viz příloha č. 1.

11. Záměr změny územního plánu a to zařazení pozemku 
č. 111/1 manželů Josefa a Boženy Rudolfových, Veselá 1 a 
pozemku č. 111/6 paní Magdalény Mikulové, Podlesí 292, 
Valašské Meziříčí pro výstavbu rodinného domku.
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12. Zástupce obce Zašová na valnou hromadu Honebního 
společenstva Sovinec – Zašová pana Mgr. Jaromíra 
Krčmáře, který bude prosazovat tyto podmínky:

- druhého člena za obec Zašová do výboru HS a to pana 
Ladislava Krumpolce ml.

- minimálně 10,- Kč/ha

- pronájem honitby Mysliveckému sdružení Sovinec 
– Zašová

- Obec Zašová vystoupí z honebního společenství, pokud 
nebude honitba pronajata Mysliveckému sdružení 
Sovinec – Zašová.

Obecní zastupitelstvo ukládá starostce obce:
1. Prověřit původní smlouvu s firmou Joga Recycling s.r.o. 
s právníkem a přepracovat dodatek smlouvy č. 2 tak, aby 
obsahoval níže uvedené podmínky:

- cena max. 644 tis. Kč ročně

- předpokládaný počet popelnic při každém svozu 1 x za 
14 dní do 800 ks

- 1 x ročně svoz velkoobjemového odpadu

- 2 x ročně svoz nebezpečného odpadu

Obecní zastupitelstvo bere na vědomí:
1. Dopis pana Petra Zbranka.

2. Dopis manželů Hyjánkových s tím, že:

- zastupitelstvo obce trvá na svých požadavcích

- stavba brány a branky bude realizována v průběhu roku 2003.

3. Dopis pana Jana Lušovjana. Požadavek vyřídí starostka obce.

Ing. Anna Mikošková          Ladislav Krumpolc

     starostka                         místostarosta

Oprava chyby
V minulém čísle Zašovských novin byl chybně uveden bod 

č. 7 v zápise z 1. schůze Rady obce. Správně mělo být uvede-
no: Rada projednala žádost pana Petra Konupky, Zašová 
č. 338, na instalaci zábran proti vniknutí žab na vozovku 
a umístění dopravních značek. Za chybu se omlouváme.

Ustavení komisí při Radě obce Zašová
Rada obce zřizuje jako své iniciativní a poradní orgány 

tyto výbory a komise:

1. Finanční výbor:
Předseda – Mgr. Jaromír Krčmář, člen zastupitelstva

Členové – ing. Ladislav Orság, ing. Václav Zvoníček, Mgr. 
Václav Hajda, Marek Štěpán

2. Kontrolní výbor:
Předseda – Mgr. Miloslav Vymazal, člen zastupitelstva

Členové – Milan Malík, Pavel Vrabec, Ing. Petr Němec, 
František Trčka

3. Komise stavební a životního prostředí:
Předseda – Stanislava Prasličáková

Členové – Jaroslav Mézl, člen zastupitelstva, Jiljí Kubrický, 
člen zastupitelstva, ing. Pavel Špůrek, ing. Jaromír Bumbala, 
Jaromír Gajda, Milena Bahounková, Josef Hruškovský

4. Komise kulturní:
Předseda – Milada Borovičková

Členové – ing. Romana Maliňáková, člen zastupitelstva, 
Ivana Španerová, Ivana Špůrková, Pavel Trčka, Zdeněk 
Poruba, Jana Satková, Martin Pospěch, Marie Dořičáková

5. Komise pro občanské záležitosti:
Předseda – MUDr. Zdeněk Velička, člen zastupitelstva

Členové – ing. Petr Borovička, člen zastupitelstva, František 
Maléř, člen zastupitelstva, Dana Čáňová, Milena Repperová, 
Hana Urbanová, Marie Pavlicová, Dana Petřeková, Dana 
Trtíková, Věra Grofová, ing. Eva Krčmářová, Jaroslava 
Špůrková.

Výzva pro řidiče aut
Obecní úřad žádá všechny majitele a řidiče aut, aby 

zvláště v zimním období neparkovali své vozy na cestách, 
které je nutné při větší sněhové nadílce prohrnovat a sypat. 
Parkující auta často znemožňují průjezd vozům upravují-
cím povrch vozovky, ale jsou i překážkou pro průjezd sběr-
ných vozů KUKA, odvážejících domovní odpad z popelnic. 
Následné stížnosti občanů, přednášené obecnímu úřadu 
po neúspěšném odvozu popelnic, již nemohou pracovníci 
obecního úřadu bezprostředně vyřešit.

Apelujeme proto na kázeň i zdravý rozum všech řidičů, 
aby svým jednáním neztěžovali práci jiným a nebyli také 
příčinou zimních úrazů našich občanů.

Obecní úřad.

Výzva Kulturní komise
Kulturní komise při Radě obce žádá všechny představi-

tele spolků, organizací a sdružení v naší obci, které chtějí 
v roce 2003 pořádat zábavy, diskotéky, výlety, kulturní či 
společenské akce, aby své požadavky i s termíny konání 
akcí předali v co nejkratší době na obecní úřad. Kulturní 
komise bude následně sestavovat celoroční plán kulturních 
a společenských akcí v naší obci a předkládat jej Radě obce 
ke schválení. V případě souběhu více akcí na jeden termín, 
budou žadatelé přizváni k projednání a koordinaci svých 
požadavků. Po schválení sestaveného plánu bude kalendář 
kulturních akcí zveřejněn a vyvěšen na obecním úřadě. 

Doplňky, změny a nové požadavky organizací vzniklé 
v průběhu roku, budou v kulturní komisi projednávány 
dodatečně a po schválení Radou obce do kalendáře akcí 
doplňovány.

Kulturní komise

Zákaz venčení psů (na hřbitově) trvale platí!
Řád veřejného pohřebiště byl obecním úřadem znovu 

po úpravě vydán a publikován v 9. čísle Zašovských novin, 
takže každá zašovská a veselská domácnost jej po 15. září 
2002 jistě obdržela. Někteří naši ( nebo snad cizí ) občané 
však nevzali na vědomí jeho obsah, zvláště ustanovení člán-
ku 3, bod 4 – ve kterém se zakazuje přístup na hřbitov oso-
bám podnapilým a osobám se psy a jinými zvířaty. Tento 
zákaz však nový není a byl obsažen i ve Hřbitovním řádu 
předchozím, platným nejen v naší obci, ale v podobném 
znění i ve všech jiných obcích a městech.

Mnozí naší občané právem poukazují na bezohlednost 
některých návštěvníků hřbitova, kteří své psí miláčky bez-
ostyšně vodí po hřbitově a psi – podle své přirozenosti 
a potřeby – pak “občůrávají” hroby a pomníky.

Dodržování zákazu vodění psů na hřbitov bude proto 
bez výjimek vyžadováno a toto upozornění je míněno jako 
výstraha před následným uplatněním sankcí – peněžních 
pokut, podle zákona o přestupcích a zákona o obcích.

Stará zásada, že “Neznalost zákona neomlouvá”, platí 
stále a to i pro ty lidi, kteří Zašovské noviny a v nich uve-
řejněné vyhlášky, upozornění a zprávy – včetně Řádu veřej-
ného pohřebiště – nečtou či neberou na vědomí.

Správce hřbitova a RZN.

Teplo našemu zdraví nebezpečné
Množství odpadků všeho druhu, které vytvoří jeden 

občan naší republiky během roku, představuje váhu ně-
kolika set kilogramů. Přesto, že i v naší obci máme zave-
den plyn i elektřinu, spalují stále někteří občané v kotlích 
ústředního vytápění i nejrůznější odpadky. Taková likvi-
dace odpadů je nejen nezákonná, ale hlavně zdravotně 
nebezpečná.
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Během spalování odpadu v lokálním topeništi dochází 
zde ke spoustě chemických reakcí a do ovzduší unikají jedy. 
Je to proto, že v lokálním topeništi nelze vyvinout vysokou 
teplotu spalování za vyššího přívodu kyslíku, jak je tomu 
u velkých spaloven odpadu. Tam je dosahována teplota spa-
lování až 1800 stupňů a přívod velkého množství kyslíku 
pak rozloží nebezpečné chemické látky.

Je-li v lokálním topeništi spalován organický odpad, 
vznikají zde ve velké míře škodliviny, jako kysličník uhel-
natý, kyanovodík, benzopyreny a dioxiny, zvláště pak je-li 
odpad vlhký. A jestliže jsou k spalovanému odpadu ještě 
navíc přidávány různé plastické hmoty – tuby, obaly, ke-
límky, sáčky, krabičky atd., dochází k úniku chlorovodíku 
do ovzduší, který se po vdechnutí do plic změní v kyselinu 
chlorovodíkovou. Spalováním některých plastů vzniká také 
dioxin nebo fosgen, což jsou složky chemických plynů, po-
užívaných ve válce jako bojové otravné látky.

Některé chemikálie z plastů a odpadů kondenzují v sa-
zích a popelu a následně kontaminují půdu nebo podzemní 
vody. Do lidského těla vstupují nosní sliznicí, plicními ka-
pilárami a očima. Jistě každý z nás při chůzi po vesnici ucítí 
zápach z takového topeniště, případně pocítí pálení v očích, 
které signalizuje jed v ovzduší.

I když zdravá osoba netrpí bezprostředně zjevnými 
důsledky takového spalování domovního odpadu, mohou 
se u ní časem rozvinout nemoci, jako následky dlouho-
dobé inhalace. Zvláště dětské tělo je mnohem náchylnější 
na poškození škodlivinami obsaženými v kouři topenišť. 
Chronická onemocnění, jako např. rozedma plic a většina 
druhů rakoviny, se vyvíjejí více než 20 let, i když se nemusí 
projevovat žádným momentálním poškozením organismu. 
Zjevné je toto však u astmatiků a citlivých osob, které dý-
chací potíže způsobené škodlivinami v ovzduší z takových 
topenišť pociťují okamžitě. Identifikace rakovinotvorné 
látky je složitá a doba mezi jejím vniknutím do organismu 
a projevem příznaků rakoviny může trvat i několik let. Pro 
výrobu plastů je většinou používána ropa a fosilní materi-
ály, které budou lidstvu po vytěžení scházet na jiné důle-
žité využití, jako léčiva aj. Většina plastů je však i vícekrát 
recyklovatelná, takže nové výrobky lze zhotovit z výlisků 
starých.

Řešení těchto problémů není však složité. Organické od-
pady lze zpravidla kompostovat. Zcela vyloučit je nezbytné 
spalování jakýchkoliv plastů – vždyť v obci máme zaveden 
separovaný sběr plastů, skla a papíru a pro odvoz nebez-
pečného odpadu jsou každoročně přistavovány kontejnery.

Už při nákupu zboží uvažuj nad tím, jak budeš obaly 
likvidovat a minimalizuj balení. Plastové sáčky lze používat 
několikrát a při minimální péči vydrží dlouho. Ale nejde 
zde ani o šetrnost – vždyť odvoz odpadů si všichni platíme. 
Nebo o pohodlnost? Vždyť ke kontejneru nebo popelnici 
nemá nikdo daleko. Či snad o nevědomost? Dnes už i malé 
dítě ví, že spalování plastů je škodlivé a vzniklé plyny jsou 
jedovaté. Takže, podceňování a nepochopení uvedených 
důvodů lze zdůvodnit jedině lidskou hloupostí, která ohro-
žuje zdraví všech.

Dbej na zdraví své i sousedů tím, že nebudeš odpady 
spalovat, ale recyklovat, kompostovat a zbytek vkládat 
do popelnice.

(Podle informace z referátu životního prostředí)

Půjdeme do “Evropy”?
Chtěl bych se ve svém článku, jak už titulek naznačuje, 

alespoň zčásti vyjádřit a zamyslet se nad případným vstu-
pem naší země do tzv. Evropské unie.

V letošním roce budou mít občané šanci rozhodnout ve 
všelidovém hlasování – referendu o začlenění České repub-

liky do hospodářské, politické, právní a částečně kulturní 
struktury vyspělejších států Evropy. V měsíci červnu nás 
čeká volba, která rozhodným způsobem ovlivní další život 
naší a následujících generací. Bude na nás, na každém jed-
notlivci, jakým směrem se budeme dále ubírat. Každý volič 
si musí uvědomit tíhu zodpovědnosti svého rozhodnutí.

Není to běžné hlasování, jak je známe např. z voleb do 
Parlamentu. Jde o událost s výjimečnou důležitostí. Ne, že 
bych chtěl tímto podceňovat význam voleb do zastupitel-
ských úřadů, ovšem referendum o vstupu ČR do Evropské 
unie je přece jenom na jiné kvalitativní úrovni, struktura 
dopadu vstupu či izolace Čechů bude mít dlouhodobě vý-
znamný charakter.

Nabízí se nám pochopitelně jen dvě možnosti : vstoupit, 
nebo nevstoupit. 

“Co nás čeká, když do unie (ne)vstoupíme? Podle čeho, ja-
kých kritérií, se máme rozhodnout? Opravdu není ještě nějaká 
jiná varianta?” 

Uvedené otázky charakterizují spektrum dotazů občanů, 
kteří se již začali otázkou volby zabývat. Není na ně úplně 
jednoduché jednoznačně odpovědět. Žádný politik si ne-
chce hrát na děda-vševěda, který má úplný přehled vždy 
a o všem.

Je však zřejmé, že naprostá většina politické reprezen-
tace sdílí myšlenku našeho začlenění do společné Evropy. 
Jsem tomu rád, protože v dnešním moderním světě není 
možné uzavřít se do ulity České kotliny a být netečný ke 
všemu, co se děje kolem nás. Ekonomika státu není samo-
spasitelná a soběstačná. Našim podnikům se vstupem do 
unie otevře mnohem širší prostor pro podnikání a odbyt 
svých výrobků. Občanům nebudou kladeny žádné zásadní 
překážky v migraci pracovní síly i soukromého cestování. 
Mladí lidé v mnohem větším rozsahu a hloubce proniknou 
do systému kultur, tradic a života jednotlivých evropských 
národů, budou se za podmínky znalosti cizího jazyka moci 
bez problému vzdělávat a studovat na školách všech metro-
polí členských států unie. Se současným zachováním české 
národní identity se prohloubí duševní potenciál našeho 
národa.

Každá mince má pochopitelně dvě strany. Musíme si 
uvědomit, že Evropská unie není sociální ústav, který by 
jen na všechny strany rozdával a financoval je. Členství 
od každého zúčastněného státu vyžaduje i aktivní pří-
stup a vstřícnou spolupráci. Jistě se najdou oblasti našeho 
ekonomického trhu, kde vstupem možná vzniknou určité 
dočasné problémy (viz např. zemědělství). V rámci pří-
stupových rozhovorů se našim vyjednavačům podařilo 
vybojovat takové podmínky, které z větší části zohledňují 
současný stav a nastavení českého hospodářství. A bude 
nejen na našich představitelích, ale na každém z nás, jak se 
s tím vypořádáme. Myslím, že pomyslná startovní čára není 
pro naše podnikatele nastavena s žádným výrazným hendi-
kepem, že jim při troše snahy umožní úspěšné začlenění do 
soukolí ekonomiky Evropské unie.

Stojí před námi, občany a voliči, důležité rozhodnutí. 
Apeluji na rozumnou úvahu bez emocí a vášní. Přemýšlejme, 
ptejme se našich poslanců, ekonomů a představitelů nejrůz-
nějších institucí veřejného života na jejich názory, konzul-
tujme je mezi sebou navzájem a pak s vyjasněnou myšlen-
kou přistupujme ke konečné volbě a rozhodnutí.

Dovolte mi, abych Vám na závěr popřál hodně zdraví, 
spokojenosti a úspěchů v nadcházejícím roce 2003. Děkuji 
rovněž všem, kteří v listopadových komunálních volbách 
přišli k urnám a zvláště pak těm spoluobčanům, kteří svůj 
hlas odevzdali rovněž i kandidátům České strany sociálně 
demokratické.

Za MO ČSSD v Zašové Mgr. Miloslav Vymazal
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Společenská kronika našich občanů
V měsíci prosinci oslavili svá jubilea tito naši občané:

70 let – Ludmila Hajdová, Olga Riedlová

75 let – Jarmila Konečná

80 let – Zdenka Krůpová

82 let – Ludvík Poruba

86 let – Melánie Balášová

Všem našim jubilantům přejeme do dalších let dobré 
zdraví, spokojenost a pohodu!

Nekrolog
Když jsme o letošních Vánocích prožívali ve svých rodi-

nách chvíle štěstí a sváteční pohody, tu nás všechny překva-
pila zpráva o náhlém úmrtí našeho mladého spoluobčana 
– Libora Čáně, který se narodil 14.5.1958 a byl jedním 

z pěti dětí. Vyučil se soustružníkem 
kovů ve Zbrojovce Vsetín, po vojně 
pracoval jako seřizovač strojů. V roce 
1985 se oženil a po čase postavil 
hezký rodinný domek na horním 
konci. V současné době měl firmu 
na instalování plastových oken. Byl 
velmi pracovitý, dobrosrdečný a ke 
všem laskavý. V pondělí 30.12. se 
s ním přišli společně s jeho rodinnou 
rozloučit i jeho kamarádi, přátelé 
a velká část zašovské veřejnosti.

Poděkování
Děkujeme všem příbuzným a přátelům, kteří se zúčastni-

li pohřbu našeho syna a bratra Libora Čáně. Zvláště děkuje-
me p. děkanovi Vojtěchu Daňkovi, zpěvákům, Valašskému 
souboru a panu Žemlovi.

Taťána Čáňová, matka
Alexandra a Zdeňka, sestry, Josef a Miloš, bratři

Jubilea významných osobností našeho 

regionu v 1. pololetí 2003 
Také v letošním roce si připomínáme životní jubilea celé 

řady osobností, jejichž život a působení byly spojeny s va-
lašským regionem nebo přímo s naší obcí.

Před 115 lety – 13. ledna 1888 se narodil ve Frýdlantě nad 
Ostravicí grafik a keramik Ferdiš Duša. Působil v Rožnově, 
Kunčicích, Frýdlantě i v Praze. Tvořil mistrovské dřevoryty, 
ilustroval knihy, vedl keramické dílny Jaroňkovy v Rožnově 
atd. Jeho památník je ve Frýdlantě n. O.

145 let uplynulo 14. ledna od narození básníka Františka 
Táborského, původem z Bystřice pod Hostýnem. Působil 
na filozofické fakultě UK v Praze, je autorem mnoha knih 
básní, národopisných studií a článků mj. i v časopise Naše 
Valašsko, jehož byl v r. 1928 spoluzakladatelem.

2.2.1863 (před 140 lety) se ve Valašské Bystřici narodila 
Marie Schobrová, učitelka a zakladatelka školy valašského 
vyšívání v Zubří, kde po léta pracovala a zasloužila se o vě-
hlas této obce v umění háčkování a vyšívání.

Před 90 lety se 22.3.1913 v Novém Hrozenkově narodil 
Josef Orság-Vranecký, učitel a dlouholetý odborný pra-
covník Valašského muzea. Zabýval se výzkumem lidových 
řemesel a hudebních nástrojů, které sám tvořil. Sepsal i kni-
hy a studie o lidových hudebních nástrojích, valašském ko-
vářství, dýmkařství, křivačkářství aj.

150 let od narození Františka Bayera, rožnovského 
rodáka, uplyne 29. 3. Působil jako učitel a ve sběratelské 
činnosti navázal na práce Františka Sušila a B. M. Kuldy. 
Vydal Valašské pohádky a pověsti, písně z Rožnovska, hu-
moresky aj.

Další významný sběratel valašských písniček - hudební 
skladatel a pedagog profesor Jan Nepomuk Polášek se 
narodil před 140 lety 16. 4. 1873 ve Frenštátě p. Radh. Byl 
žákem Leoše Janáčka, učil na gymnáziu a učitelském ústavu 
ve Valašském Meziříčí, s dr. Arnoštem Kubešou sebrali a vy-
dali 5 dílů Valašských pěsniček. Jeho hrob je na Valašském 
Slavíně v rožnovském skanzenu.

Stejné datum narození, ale letopočet 1938 je u jména zná-
mého valašského muzikanta, cimbalisty, rodáka z Jasenné 
– Jana Rokyty, redaktora ostravského rozhlasu a vedoucího 
muziky Technik. Patří již řadu let mezi umělecké osobnosti 
a organizátory řady národopisných festivalů a akcí, je i au-
torem mnoha rozhlasových a televizních pořadů.

4. 5. 1928 se před 75 lety narodil muzikant a sbormistr 
mužského pěveckého sboru Beseda z Valašského Meziříčí 
– Josef Kratochvil. Besedu řídil 15 roků, hrával v cimbá-
lových muzikách – i se zašovským valašským krůžkem, ve 
smyčcovém kvartetu atd. Zemřel v r. 2001.

105. a 110. výročí narození si připomínáme u jmen bratří 
Hábových – hudebních skladatelů, kteří pocházeli z Vizo-
vic. 21. 5. 1896 se narodil Karel Hába, hudební pedagog 
a skladatel, jeho bratr Alois se narodil 21. 6. 1893. Společně 
propracovali a popularizovali čtvrttónovou harmonickou 
soustavu. Působili převážně v Praze.

22. 5. 1913 se ve Valašském Meziříčí narodil Jaromír 
Nečas, spisovatel a literární historik, profesor, editor a vě-
decký pracovník. Působil v Praze, vydával řadu knih, sbírky 
básní, pohádky z pod Beskyd a Valašské pohádky. Zemřel 
v r. 1988.

22. 6. uplyne už 105 let od narození spisovatelky Amálie 
Kutinové. Se Zašovou je spojena osobností svého otce 
Jana Taubera, který zde v letech 1890 – 1896 působil jako 
řídící učitel a v r. 1893 zde založil Sbor dobrovolných 
hasičů. Amálie Kutinová vzpomíná na dobu, kdy bydleli 
ve Valašském Meziříčí-Krásně a s tatínkem navštěvovali 
Zašovou, ve svých knihách o povedených dcerkách Gabře 
a Málince Tauberových. Svůj život prožila jako lékárnice 
i spisovatelka, zemřela v r. 1965 u své dcery Marie Kubátové, 
spisovatelky – ve Vrchlabí.

27. 6. by měl slavit své 75. narozeniny Miroslav Fojtík, 
rodák z Valašského Meziříčí. Vyučil se fotografem a jako 
kameraman zprvu v ateliérech ve Zlíně, posléze u České te-
levize sjezdil s kamerou celý svět a natočil stovky pořadů.

100.narozeniny svého bývalého faráře P.Heřmana Štíhela 
si připomenou zašovští i veselští farníci 16. října. Do Zašové 
přišel v roce 1940 po pětiletém působení ve Veselé, kde se 
do paměti občanů zapsal jako velmi milý a horlivý duchov-
ní správce, který kostel i farnost zvelebil. Za 6 let působení 
v Zašové pozvedl farnost jak duchovně, tak i kulturně rea-
lizovanými opravami kostela, Stračky i úrovní bohoslužeb. 
Těžké nemoci podlehl v r.1946 v mladém věku 43 let. Jeho 
hrob u hlavního kříže na zašovském hřbitově je v péči far-
níků.

Dále si připomeneme i několik výročí úmrtí osobností 
našeho regionu.

3.ledna - před 80 lety zemřel František Hrachovec, so-
chař, řezbář a profesor na Státní odborné škole pro zpraco-
vání dřeva ve Val.Meziříčí. Jedna z jeho soch - sv.Florián je 
dodnes umístěna na meziříčském náměstí.

260 let uplynulo 11.ledna od smrti zašovského rektora 
a prvního kronikáře obce - Jana Bartoloměje Vranečky. 
Ve své kronice zachytil události v naší obci a okolí v letech 
1725  - 1743. Zasloužil se i o vybudování kláštera a uvedení 
řádu Trinitářů do Zašové. V psaní kroniky pokračoval pak 
i jeho syn.

Před 30 lety -11.-1.1973 zemřel v Ostravě hudební skla-
datel a ředitel konzervatoře Rudolf Kubín. Byl autorem 
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symfonických básní, kantát, písní, melodramů a 2 zpěvoher. 
Oblíbil si Frenštát a okolí, kam později i natrvalo přesídlil.

18.1.1933 zemřel ve Zlíně Bohumil Jaroněk, malíř, 
grafik a spoluzakladatel Valašského muzea v přírodě 
v Rožnově. Procestoval Evropu i Blízký Východ, od r. 1900 
žil ve Va1.Meziříčí, od r. 1909 v Rožnově. Pohřben je na 
Valašském Slavíně ve skanzenu.

Beskydský bard - básník Petr Bezruč, vlastním jménem 
Vladimír Vašek, zemřel 17.2.1958, tj. před 45 lety. Pobýval 
často ve Frenštátě, ve své chalupě pod Lysou Horou a poz-
ději v Kostelci na Hané. Jeho jediným dílem je sbírka básní 
Slezské písně poprvé vydané v r.1903 a rozšiřované až do 
r. 1928.

Vzpomínku si zaslouží i vsetínský stavitel a architekt 
Michal Urbánek, který zemřel před 80 lety - 26.3.1923 ve 
Vsetíně. Zaměstnával i známého slovenského architekta 
Dušana Jurkoviče, se kterým vybudoval valašskou dědinu 
pro Národopisnou výstavu v Praze 1895. Vícekrát u něj 
přebýval i jeho přítel malíř Mikoláš Aleš, který pro něj na-
vrhnul sgrafita pro vsetínskou záložnu.

Již jen nejstarší naši občané vzpomenou na Františka 
Smočka, který před válkou i po ní obcházel valašské obce 
a nabízel lidem brožurky se svými naivistickými literární-
mi “díly“. Narodil se 3.1.1873 v Krhové (1301et) a zemřel 
6.4.1953 v Novém Jičíně (50 let).

100 let uplyne 6.5. od úmrtí spisovatele a sběratele, klasi-
ka českého pohádkářství - Beneše Metoda Kuldy. Když se 
léčil v Rožnově, začal zde z podnětu Františka Sušila sbírat 
valašské pohádky a pověsti, které pak vydal pod názvem 
“Moravské národní pohádky a pověsti z okolí rožnovského“.

Před 135 lety zemřel 31.5.1868 v Bystřici p.Host. jeden 
z nejvýznamnějších sběratelů lidových písní - František 
Sušil. Písně sbíral i na Valašsku a vydal je pod názvem 
“Moravské národní zpěvy“.

Jubilea osobností 2.pololetí 2003 zařadíme do Zašovských 
novin za půl roku.

RZN

Jak se vám líbil vánoční koncert 

chrámového sboru?
V dnešní uspěchané době mohou mít vánoční svátky 

různou podobu. Vždyť‘ s přípravou na vánoce a předvá-
noční reklamou se setkáváme už v průběhu září či října. 
Bohatě vyzdobené výlohy obchodů, reklamní kampaně 
- kde, co a jak výhodně nakoupit, to vše by mělo snad 
lidi naladit a připravit na krásné prožití vánočních svátků. 
Vždyť‘ si to jistě všichni přejeme!

Proč toto všechno vlastně vzpomínáme a o čem se chce-
me skutečně zmínit? Tato myšlenka nás napadla při vánoč-
ním koncertu chrámového sboru v zašovském kostele na 
Boží hod vánoční odpoledne. Kolik jen času museli zpěváci 

obětovat a co úsilí je stálo připravit našim farníkům a cizím 
návštěvníkům tak bohatý kulturní i duchovní prožitek - a 
to jak při vánočních bohoslužbách, tak i při odpoledním 
koncertu. A že to byl skutečně hodnotný koncert dokazuje 
i to, že posluchači zaplnili náš kostel do posledního mís-
tečka a jistě nebyli zklamáni. Při poslechu vánočních koled 
jsme se mohli zamýšlet i nad významem příchodu Ježíše 
Krista na tento svět - současně jsme se mohli přesvědčit, 
že oslavovat tuto velikou událost lze jak přednesem starých 
klasických koled, tak i méně obvyklou formou spirituálních 
či džezových zpěvů.

Zážitek to byl veliký a obohacující. Doufáme, že potlesk 
posluchačů na závěr koncertu alespoň malou měrou po-
děkoval všem účinkujícím za krásně prožité odpoledne 
svátečního dne.

Kdysi jsme si přečetli větu - “Život má smysl, jen když dá-
váme z celého srdce“. Jsme přesvědčeni, že v čase vánočním 
toto platí dvojnásobně.

P+A.H.

VÁNOČNÍ KONCERT SOUBORU 

SOLÁŇ
Jsme v tomto světě obklopeni vymoženostmi, které nám 

mají ulehčit život a ušetřit čas. Abychom někomu sdělili své 
myšlenky, nemusíme psát dopisy a čekat dlouhou dobu na 
odpověď – stačí zvednout telefonní sluchátko, abychom se 
s někým setkali, nemusíme dlouze cestovat koňským po-
vozem – automobil nás dopraví rychleji, úklid po obědě 
nemusí znamenat hodinu strávenou u dřezu stačí založit 
nádobí do automatické myčky, ... . Všimli jste si však, že 
čím více je takovýchto vymožeností, tím více toho chceme 
zvládnout a tím paradoxně méně času máme.

Možná Vám připadá zvláštní, že takovou úvahou začí-
nám tento článek, ale soubor Soláň nám svým vánočním 
koncertem dal právě onen velmi krásný a cenný dar o kte-
rém jsem se zmínil v úvodu – čas. Náš čas. Čas vyplněný 
nádhernou hudbou a krásnou vánoční atmosférou, čas, 
který jsme mohli využít sami pro sebe, pro oddání se vá-
noční náladě, pro zastavení se ve shonu všedního života, čas 
pro rozjímání.

Pro ty, kteří na koncertu nebyli zmíním několik zá-
kladních údajů. Koncert proběhl v sobotu 28.prosince 

v zašovském chrámu 
Navštívení Panny 
Marie v 13:30 hod. 
Soubor Soláň patří 
k nejznámějším folk-
lórním souborům na 
Valašsku a vedle nadše-
ných tanečníků se může 
pochlubit i skvělou 
cimbálovkou a výbor-
nými zpěváky. V roce 
2002 právě hudební 
část souboru natočila 
písňové vánoční album 

“KOLEDA NÁM NASTALA” (na CD nebo audio kazetách 
si je můžete zakoupit). “Šnůra” vánočních koncertů jejíž 
součástí byl i tento koncert v Zašové byla živým provede-
ním té krásné vánoční hudby z alba. 

Výkon účinkujících byl perfektní a strhující, k tomu nutno 
zmínit velmi dobrý zvuk daný jak akustikou našeho koste-
la tak dobrou prací zvukaře a tak jsme si mohli vychutnat 
v rychlém sledu za sebou tu ve sboru, tu dvojhlasně či sólově 
zpívané krásné koledy a vánoční písně, povětšinou ne až 
tak známé. Krátkými instrumentálními úpravami známých 
koled koncert zpestřil Žesťový kvintet Josefa Blinky.
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V závěru tohoto článku mám na srdci jednu myšlenku 
a chce se mi ji téměř křičet: “ČASY SE MĚNÍ”. Byl jsem totiž 
upřímně a příjemně překvapen opravdu hojnou účastí po-
sluchačů jak tohoto koncertu, tak i koncertu našeho chrá-
mového sboru ve středu 25. prosince. Možná po těch letech 
podnikání shonu a zmatku začínáme zjišťovat, že jsou věci 
které nám chybí a pohlazení krásnou hudbou mezi ně patří. 
V onom mém výkřiku je ještě jeden postřeh a radost. Velká 
spousta návštěvníků obou koncertů nebyla ze Zašové a tak 
se naše obec v tu chvíli stala opravu kulturním stánkem pro 
celé okolí. Které srdce zašovských patriotů by nezaplesalo ?

Vánoční čas končí a věřím, že nejsem sám kdož se těší na 
koncerty příští.

Souboru Soláň, Žesťovému kvintetu Josefa Blinky a vů-
bec všem účinkujícím patří můj a věřím že i Váš obdiv, 
uznání a poděkování.

Ing. Petr Borovička

Římskokatolické farnosti Zašová 

a Veselá bilancují a plánují
Bývá dobrým zvykem že na přelomu starého a nového 

roku se farní společenství seznamuje s některými statistic-
kými údaji, které se týkají života farnosti a také s výsledky 
hospodaření a plány do budoucna. S těmito informacemi 
byli naši věřící obeznámeni nedávno při nedělních boho-
službách. Nabízíme je i širší veřejnosti naší obce

Přehled o některých úkonech duchovní 
správy za rok 2001

farnost Zašová f. Veselá

Křty 8 5

Sňatky 8 3

Počet dětí u 1. sv. přijímání 18 3

Pohřby celkem 27 3

        Z toho: do země 17 3

                     žehem 10 --

Počet dětí v náboženství na ZŠ 69 + 5 ze Stříteže *) 12

*) Střítež patří též do farnosti Zašová

Na začátku uplynulého roku byla zahájena příprava 
na udělování svátosti biřmování. Pro nemoc duchovního 
správce byla slavnost biřmování přeložena z října na letošní 
19. leden.

Farnost oceňuje, že byla přizvána kulturní komisí a za 
podpory zastupitelstva k účasti na projektu kultivování 
každoroční zašovské pouti. Cíle, které si kulturní komise 
i farnost vytyčily, byly v zásadě dosaženy. Kromě stánků 
a bouřlivé noční diskotéky nabídla loňská pouť také drama-
tizaci legendy o vzniku poutního místa. Odpolední procesí 
do Stračky přivedlo desítky lidí na místo, kde po mariánské 
pobožnosti uslyšeli prohlášení o registraci občanského 
sdružení Mariánský pramen Stračka. Toto sdružení převza-
lo do své péče celý areál pramene ve Stračce.

Farní kostel Navštívení Panny Marie se v tomto regionu 
řadí k církevním monumentům. Jako každá jiná stavba 
vyžaduje údržbu a rekonstrukční zásahy. Loňský rok byl 
věnován projektům. Letos máme v plánu zahájit práce 
na statickém zabezpečení kostela. Odstranění statických 
poruch ve zdivu a základech si vyžádají náklady ve výši 
1,800.000,- Kč. Byla podána žádost na Krajský odbor pa-
mátkové péče o finanční dotaci této opravy.

Tak vypadá výčet nejdůležitějších aktivit, z nichž se snad 
alespoň některá dotýká dalších občanů Zašové. Určitě si 
však jako farní společenství přejeme, aby se srdce každého 
z vás dotkl pokoj a radost z daru života, a aby se o šíření 
pokoje přičinil každý z nás. 

P. Vojtěch Daněk

Biřmování
V neděli 19. ledna zavítá do naší obce Mons. Josef 

Hrdlička, pomocný biskup olomoucký. Důvodem jeho 
návštěvy je udělení svátosti biřmování. Možná nebude na 
škodu připomenout si obsah tohoto pojmu, smysl a význam 
této svátosti, ať už milý čtenář biřmování kdysi přijal nebo 
o něm teď slyší poprvé.

Svátosti v katolické církvi (a také v pravoslavné) jsou 
jakási viditelná gesta, znamení a úkony, které věřícímu 
křesťanovi “oznamují”, že do jeho života novým a zásadním 
způsobem vstupuje Bůh.

Kdo chce o sobě tvrdit, že křesťanský životní styl bere 
za svůj, měl by se stát, kromě jiného, postupným pří-
jemcem trojice tzv. iniciačních svátostí. Jsou to: 1) křest, 
2) Eucharistie (lidově sv. přijímání) a 3) biřmování. Teprve 
po přijetí těchto tří svátostí se katolickému křesťanu otevírá 
možnost plnohodnotného života s Bohem.

Je tedy logické, že křesťan na prahu dospělosti, v době, 
kdy uvažuje o svém dalším životním směřování, v období 
volby svého povolání a vytyčování životních cílů, má také 
zaujmout osobní postoj ke své víře. Má právo a také povin-
nost odpovědět si na zásadní otázku, jakou roli bude hrát 
v jeho životě nadále náboženská tradice a zděděná víra. 

Odpovědí se nabízí hned několik. 

- křesťanské tradice a víru svých rodičů odloží jako ne-
potřebnou pro současný životní styl 

- nebo ji pietně uchovává dodržováním všech zděděných 
zvyklostí, které patřily k rytmu života v době jeho dětství 
a dospívání. (sem patří ten známý výrok: “Věřím, poněvadž 
mě tak rodiče vychovali”) 

- důvodem ke křesťanské víře může být také snaha 
někam patřit, ztotožnit se s nějakou skupinou podobně 
smýšlejících lidí nebo pro obdiv ke starobylosti a historic-
kému významu církve 

Žádný z těchto postojů však dostatečně neodpovídá 
tomu, s čím souhlasili jeho rodiče a kmotr při křtu.

Ano, většinou to tak bývá, že o svém začlenění do církve 
křesťan nerozhoduje, poněvadž je křtěn jako nemluvně 
a křestní závazky za něj berou na sebe rodiče. Dostáváme 
se tak k nejdůležitějšímu významů svátosti biřmování. 

Příjemce biřmování, je člověk, který svým postojem říká: 
“Jako nemluvně jsem nebyl schopen vyjádřit se ke svému 
začlenění do církve. Nyní tak činím vědomě a své rozhod-
nutí být v Kristově církvi, žít v lásce k Bohu a k bližním 
a v naději na vzkříšení, chci upevnit.” Pro slovesný tvar 
“upevňuji” je v latině výraz “confirmo”. Z tohoto latinského 
slova v průběhu staletí vznikla česká zkomolenina (con)fir-
mo – birmo – biřmování.

Kdo přijímá svátost biřmování, chce takto upevnit křes-
ťanský postoj ke svému životu, ke světu a k Bohu,. 

Biskup vkládá na biřmovance ruku, maže jej na čele olejem 
zvaným křižmo a říká: “N. přijmi pečeť darů Ducha svatého.” 
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Tento obřad je oním viditelným znamením, které podle 
katolické víry oznamuje: “Na tvé odhodlání žít v lásce 
k Bohu a k lidem a chápat svůj život jako cestu do trvalého 
společenství s Bohem nyní odpovídá Bůh svou pomocí. 
Upevňuje dar víry, naděje a lásky a svěřuje ti dary Ducha 
sv. - citlivost pro společenství Církve jako místo setkání 
s Kristem a zdravou hrdost, že jsi ten, který svým životem 
svědčí o Kristově vítězné moci nad naším největším nepří-
telem – nad smrtí.

Přejme našim biřmovancům stálost a odvahu žít své 
křesťanství nepokrytě, a tak se zasazovat o pokoj mezi 
lidmi dobré vůle. 

P. Vojtěch Daněk

Poděkování myslivců svým příznivcům.
Mysliveckému sdružení Zašová - Sovinec končí desetiletá 

smlouva o pronájmu honitby od Honebního společenstva 
Zašová - Sovinec.Zároveň požádalo Honební společenstvo 
Zašová o další prodloužení této smlouvy na dalších deset 
let, tak jako stanoví zákon..

Bohužel, tak jako všechno v tomto státě, tak i toto se 
neobešlo bez složitých komplikací, zapříčiněných skupinou 
osob, které chtěly získat tuto honitbu do svého pronájmu 
a tím zkomplikovat výkon práva myslivosti a hospodaření 
se zvěří mysliveckému sdružení Zašová  Sovinec a jeho čle-
nům, kteří provozují tuto činnost v obci již přes 50,let.

Je pravdou, že ne 
všechno, co jsme si 
předsevzali a o co 
jsme se pokoušeli po 
tuto dobu se podařilo. 
Nepodařilo se navrátit 
do zašovské přírody ko-
roptev, na jejíž navráce-
ní se obětovalo mnoho 
peněz, času a práce 
členů, rovněž stavy ba-
žantů a zajíců nejsou na 
té výši, na. které bychom 
si přáli. I tam se hodně 
investovalo a s nemalou 
snahou se pokoušelo 
o zvýšení stavů této 
zvěře.Doba tomu však 
nepřála a stále ještě ne-
přeje. Ať už je to zapří-
činěno stavem krajiny 
a způsobem hospoda-
ření v ní, množstvím 

chráněných predátorů likvidujících tuto drobnou zvěř 
a jinými aspekty.Co se daří, je zkvalitňování populace srnčí 
zvěře, která. je stěžejním živočišným druhem zastoupeným 
v této oblasti. K tomu přispívá především řádná péče o tuto 
zvěř v zimních obdobích, každoroční podávání medikova-
ných krmiv, dohled nad klidem v honitbě a správně prová-
děný průběžný odlov.

S příchodem nových mladých členů do MS se rovněž po-
dařilo znovu navázat na. tradiční akci dříve pořádanou pro 
veřejnost v obci každý rok jako je taneční zábava „Poslední 
leč“. Při této příležitosti bych chtěl poděkovat všem ná-
vštěvníkům této zábavy za účast a hlavně sponzorům, kteří 
svými dary přispěli do bohaté tomboly na této akci. Zde 
bych chtěl podotknout, že část výtěžku z této tomboly ve 
výši 3.600,-Kč bude věnována Dětskému domovu v Zašové 
jako dar od Mysliveckého sdružení Zašová.

Pracuje se rovněž na obnovení spolupráce se Základní 
školou v Zašové ve věci podchycení zájmu dětí o přírodu 

a život v ní, tak jak kdysi toto bylo v Zašové běžné a za-
šovská mládež dosahovala velmi dobrých výsledků na. 
okresních a republikových soutěžích „O zlatou srnčí trofej“ 
a mysliveckých olympiádách

Jelikož se cítíme zavázáni všem vlastníkům honebních 
pozemků, kteří nám projevili svou náklonnost na Valné 
hromadě Honebního společenstva Zašová - Sovinec dne 
15.12.2002 a svou přítomností,trpělivostí a hlasováním ve 
prospěch tradiční zašovské myslivosti podpořili své spolu-
občany sdružujících se kolem myslivosti v obci, chceme jim 
tímto rovněž vyslovit hlubokou úctu a poděkování k jejich 
tímto projevené náklonnosti a vlasteneckému cítění a záro-
veň slíbit, že se v MS Zašová udělá maximum pro zkvalit-
nění vztahů a přístupu ze strany MS k těmto vlastníkům 
honebních pozemků.

Za MS Zašová - Sovinec Poruba Zdeněk ml.

Z naší ZŠ
Učíme se jazykům

Na základní škole v naší obci se v současné době vyučuje 
dvěma cizím jazykům: angličtině a němčině. Znalost jazyka 
a schopnost základní komunikace by měla patřit a patří 
k elementárním dispozicím mladého člověka na prahu jeho 
úspěšné profesní kariéry. Nutí ho k tomu předpokládaná 
situace otevřeného trhu práce a pracovních sil; je už dnes 
naprosto běžné a čím dál víc i nutné, že výrobní podniky a 
instituce spolupracují se zahraničními partnery.

Podle učebních osnov, kterými se naše škola řídí, se žáci 
začínají učit zvolený cizí jazyk od 4. ročníku v rozsahu 3 
hodin týdně. V posledních letech velmi převažuje zájem 
o jazyk anglický, němčině se věnují skupiny žáků jen v po-
sledních dvou ročnících školní docházky. Připravované kon-
cepční změny ve struktuře základního školství a jeho osnov 
však počítají s dosti podstatným rozšířením výuky cizích ja-
zyků. V jedné z připravovaných variant se uvažuje o zahájení 
povinné výuky cizího jazyka už od 3. ročníku a pozdějším 
rozšířením záběru o další jazyk od ročníku sedmého.

Oběma cizím jazykům na naší škole v tomto školním roce 
vyučují 4 učitelé. Angličtině se věnuje 212 žáku, němčině 34.

Škola každoročně porovnává výsledky svých žáků s dosa-
hovanými výsledky žáků ostatních škol v celostátním měřít-
ku. Národní srovnávací testy Kalibro a Scio nám umožňují 
nejen prosté porovnání konečných výsledků, ale i analýzu 
jednotlivých oblastí struktury jazyka. S odstupem několika 
let, kdy se vždy naši nejstarší studenti zmiňovanému testo-
vání podrobují, můžeme spolehlivě konstatovat velmi sluš-
nou úroveň znalostí, zejména pak v jazyce anglickém.

Jsme rádi, že většina našich žáků má o cizí jazyk zájem. 
Škola jim poskytuje vysoce nadstandartní zázemí k výuce. 
Své znalosti si žáci procvičují na vhodných počítačových 
programech, před několika dny došlo k celkové přestavbě a 
novému vybavení jazykové učebny, máme rovněž k dispozici 
zahraniční videokazety s programy namluvenými rodilými 
mluvčími, žáci pracují s přiměřenými cizojazyčnými texty a 
písničkami. Učitelé se snaží jazyk žákům přiblížit rozmanitý-
mi způsoby s využitím přirozených metod učení.

Přejeme našim dětem co nejvíce chuti a elánu do sebe-
vzdělávání a výuky nejen cizím jazykům.

Mgr. Miroslav Vymazal, učitel

Mikulášský karneval
I letos se v naší škole uskutečnil Mikulášský karneval 

pro děti z 1. stupně. Všichni si připravili nápadité masky. 
Před vyučováním se to v každé třídě jen hemžilo u zrcadla 
a stará líčidla maminek šla z ruky do ruky. Každá princezna 
chtěla být co nejkrásnější a čarodějnice či čerti zase měli 
budit pořádnou hrůzu.
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Ale ještě před začátkem pořádného karnevalu se do 
každé třídy přišel podívat Mikuláš, čert i anděl, aby pokárali 
zlobivé žáčky a pochválili ty vzorné. Každý pak od Mikuláše 
dostal i sladkou pochoutku.

Pak následoval už tradiční průvod masek po třídách 2. 
stupně, kde se žáci aspoň chvilku mohli odtrhnout od vy-
učování a uvědomit si, že to zase není tak dávno, kdy oni 
sami v maskách procházeli školou.

Po průvodu už mohla začít vytoužená diskotéka. Letos 
byla zpestřena krátkou scénkou o čertech, ukázkou count-
ry tanců, tanečním vystoupením a soutěžemi o ceny, např. 
o nejlepšího tanečníka. Kdo byl unaven z tance, mohl si jít 
odpočinout k pohádce do školního klubu. Když jsem se pak 
dětí ptala, co jim na diskotéce chybělo, svorně tvrdily, že 
pouze času bylo na všechno málo.

Další akcí byl koncert flétniček a hry na piáno se zpěvem 
vánočních koled dne 18. prosince a děti z 2. stupně také če-
kala vánoční diskotéka 20. 12.

za učitelky 1. stupně Jana Vašková

Ze školy přímo do divadla
12. 12. 2002 – to je datum, co? I pro nás byl tento den tak 

trochu výjimečný. Takřka hned po vyučování zaskřípaly 
před naší školou brzdy celkem obstojného autobusu. Ze 
dveří školy se vyhrnuli žáci II. stupně, připojilo se i něko-
lik rodičů a učitelů, hupsli jsme do autobusu a hurá směr 
Ostrava. Ovšem nejeli jsme za nákupy, jak by toto datum 
napovídalo, ale jelikož jsme dítka vzdělaná, jeli jsme “za 
kulturou”. Právě v Ostravě, v divadle Jiřího Myrona, jsme 
shlédli muzikál Fraderika Loeweho a Alana Jay Lerneta 
MY FAIR LADY, který byl nastudován podle hry George 
Bernarda Shawa a filmu Gabriela Pascala PYGMALIÓN. 
O tom, že je to muzikál slavný, svědčí i řada ocenění v New 
Yorku – byl nejdéle uváděným muzikálem na Broadwayi. 
Československou premiéru měl v Hudebním divadle 
v Karlíně v roce 1964 a Ostravské divadlo ji pro velkou 
popularitu uvádí již potřetí (1967, 1990 a 2002). I nám se 
tento muzikál velmi líbil, a jelikož jsme škole, co se týče 
společenského chování, nedělali žádnou ostudu, věříme, že 
takových zájezdů bude víc.

Mája Opálková 9. B

Střípky ze Školního klubu a družiny

-Začátkem měsíce listopadu si žáci 2. stupně změřili síly 
v turnaji v hokeji. Přihlásilo se 6 družstev, ale vítězem 
mohlo být jen jedno. Tím se stali chlapci z 9.A (Hadaš, 
Macek, Došek, Kopec a Zátopek O.). Blahopřejeme!

-Ještě než napadl sníh, jsme s dětmi ze školní družiny opět 
vyčistili od suchých a spadaných větví a plechovek část le-
síka, kde si chodíme hrát. Bude to bezpečnější i hezčí nejen 
pro nás, ale i pro zvířata.

-Ve Školním klubu jsme si zahráli turnaj ve stolním hokeji. 
Třináct chlapců bojovalo, seč měli sílu. Nakonec si vítězství 
vybojoval Macek, druhý byl Kopec a na bronzové pozici se 
umístil Tomáš Videcký.

-Dalším turnajem byl souboj ve šprtci. Patnáct chlapců 
1. a 2. stupně se snažilo, aby byli nejlepší. Zvítězil Zbyněk 
Mikulenka, druhý byl J. Macek a třetí Radek Halašta.

-O tom, že naši školu navštívil sv. Mikuláš, jste si mohli 
přečíst v jiném článku ZN. Ve Školní družině jsme o tomto 
dni vytvořili vánoční pohodu. S dětmi jsme si uvařili dobrý 
čaj a přichystali malé pohoštění, zapálili svíčky, zazpívali 
koledy a vyprávěli si různé příběhy a příhody. Nakonec 
jsme se naučili i novou koledu. Dětem se toto předvánoční 
posezení moc líbilo.

-Koncem listopadu jsme pro maminky a tatínky vyráběly 
pěkné dárky. věříme, že vlastnoručně vyrobené svíčky nebo 

malované šišky potěšilo nejedno maminčino srdíčko. Vždyť 
bylo darováno z lásky a to je to nejdůležitější.

-Nový rok s jeho bouřlivými oslavami máme už za sebou 
a nám ze Školního klubu a družiny nezbývá než popřát vám 
všem 

365 pěkně prožitých dní v roce 2003!!!
D. Opálková a D. Machačová

Kronika Valašského krůžku ZAŠOVJAN 

vypráví …….
(pokračování)

Dne 10. března 1974 se pořádaly v Zašové celoobecní 
oslavy Mezinárodního dne žen, na které byl pozván soubor 
a provedl tam kratší pásmo zpěvů, vyprávění, tanců a hud-
by. Na této oslavě se po dlouhém čase opět představila naše 
znovu zřízená cimbálová muzika pod vedením strýčka 
Zdeňka Sladovníka. Po zahrání směsi valašských písní 
přivítal přítomné jménem souboru strýček Josef Špůrek, 
který rovněž celý program uváděl. Vše se, jak obvykle, plně 
zdařilo ke spokojenosti všech přítomných.

Dne 20. března 1974 uspořádala Osvětová beseda v Za-
šové přednášku Dr. Baletky z Valaš. Meziříčí o vzniku obce 
Zašová a historii Valašska. Přednáška byla velmi zajímavá 
a zúčastnili se jí téměř všichni členové souboru k velké ra-
dosti vedoucího Osvětové besedy Ing. Zvoníčka, poněvadž 
z řad zašovských občanů byla účast slabá.

¨Dne 31. března 1974 na Smrtnou neděli před 
Velikonocemi jsme opět po roce uspořádali tradiční slav-
nost podle starého zvyku “Vítání jara, vynášení Mařeny”. 
Průvod se seřadil u sokolovny, odkud se šlo s hudbou 
Zašovjankou přes vesnici na Kantorku, kde za zpěvu 
a hudby byla pak figura Mařeny a Mařáka spálena jako 
důkaz toho, že nové jaro přichází do vsi a všechno špatné, 
co po zimě zůstalo, se ničí, jak se to ostatně zpívá v té staré 
písni “Neseme smrt ze vsi, nové jaro do vsi…”. Celá tato 
slavnost se konala za krásného jarního počasí, průvodu se 
zúčastnilo nejméně 300 občanů všech věků, dětmi počínaje 
a velmi letitými konče. Po skončení pořadu jsme šli s ověn-
čeným májíčkem za zpěvu a hudby vesnicí do pohostinství, 
kde hudba hrála ještě k poslechu a kde jsme si ještě pěkně 
zazpívali a poveselili jsme se.

Na oslavy 1. máje 1974 byl náš soubor pozván do Piešťan 
na Slovensku, aby tam provedl asi dvouhodinové pásmo 
pro odpolední slavnost. S radostí jsme toto pozvání přijali 
a do Piešťan jsme jeli hned ráno, abychom stihli ještě prů-
vod městem a mohli se jej zúčastnit.Počasí bylo poměrně 
dobré, skoro jasno, ale dosti chladno. Po průvodu jsme měli 
čas na prohlídku lázní a zakoupení nějaké památky z láz-
ní. Odpolední pořad se konal v přírodním hledišti a naše 
vystoupení se skládalo ze zpěvů, tanců, vyprávění a samo-
statných čísel naší hudby cimbálovky. Celý náš program byl 
velmi srdečně všemi návštěvníky slavnosti přijat a kladně 
hodnocen dlouhotrvajícím potleskem po každém čísle. Ke 
konci programu se bohužel počasí zhoršovalo a začalo do-
konce i pršet. Naštěstí však se nám podařilo program zdár-
ně zakončit. Déšť však neustával, ba dokonce sílil a provázel 
nás téměř po celou cestu domů. Vrátili jsme se spokojeni, 
neboť jsme dobře splnili svůj úkol a udělali vše pro dobré 
jméno našeho souboru a naší obce Zašové.

Pokračování příště.

Rožnovský malíř Jaroslav Frydrych ‚
Před 20 roky nečekaně zemřel malíř Jaroslav Frydrych, 

dobře známý i mnohým našim občanům. Nedlouhý věk, 
který mu byl osudem vyměřen, však dobře zúročil jak 
umělecky, tak i lidsky.
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Narodil se 17. 10. 1928 
v chudé rodině a přes svůj 
nevšední umělecký talent 
mohl začít studovat až když 
si na studia vydělával. Vyučil 
se nejdříve sklenářem, pak 
pracoval v Tesle Rožnov. 
Malířství začal studovat na 
pedagogické fakultě v Olo-
mouci u prof. Jana Zrzavého 
jeden rok, pak 2 roky na 
Vysoké škole umělecko-
-průmyslové v Praze u pro£ 
Antonína Pelce. Pak musel 
školu z politických důvodů 
opustit a dokončil ji až po 

10 letech u prof. Antonína Strnadla v letech 1963-65. Jeho 
studia neprobíhala jen v atelierech a posluchárnách škol. 
Praktické umělecké i životní zkušenosti i názory na život 
a lidi získával v terénu - při výpomoci u dřevařů v lese, na 
polích a v chalupách pasekářů na beskydských samotách i 
v souboru Radhošt‘, kde jako cimbalista po léta hrával. Při 
tomto jeho národopisném působení jsme se s ním sezná-
mili i v Zašové v našem Valašském krůžku. Památku na 
něj máme dodnes - tehdy nám odprodal pro naši cimbá-
lovou muziku svůj malý přenosný cimbál, který nám pak 
dlouho sloužil při řadě vystoupení krůžku v Zašové i okolí. 
Několik jeho přátel ze Zašové vlastní i jeho malířské práce, 
na kterých snadno rozpoznáme jeho nezaměnitelný umě-
lecký rukopis - ať jsou to portréty, figurální motivy či vy-
obrazení rázovité valašské krajiny. Přátelé a známí Jaroslava 
Frydrycha mají dodnes v paměti i jeho pěkný vztah a cit 
k prostým lidem, jeho srdečnost, družnost a skromnost.

Předčasná smrt bohužel překazila jeho slibný umělecký 
růst. Jeho obrazy by posléze jistě získaly i nadregionální 
význam a ocenění. Jaroslav Frydrych právem odpočívá 
v rožnovském skanzenu na Valašském Slavíně. Nad jeho 
hrobem stojí pomník s motivem truchlící ženy, jehož autor 
- akad.sochař Ambrož Špetík, byl při tvorbě inspirován 
smutkem a častými zastaveními u hrobu Jaroslava ať jeho 
maminky, nebo ženy Věry.

Ke 20.výročí jeho úmrtí a k nedožitým 75.narozeninám 
uspořádalo valašskomeziříčské muzeum v zámku Kinských 
výstavu jeho prací - obrazů i náčrtů. Při vernisáži konané 
4.prosince, se zde setkala velká řada přátel a obdivovatelů 
umění malíře Jaroslava Frydrycha. Výstava je velmi pěkná 
a zajímavá. Nedá se jen tak projít-ve třech místnostech je 
soustředěn velký počet exponátů různých žánrů i malířských 
technik. Návštěvník je nutně přitahován originálním vyjád-
řením malířova citu k valašské krajině i jejím obyvatelům.

Výstava potrvá do 2.února a její shlédnutí doporučujeme 
všem milovníkům krásného, bohužel už mizejícího rázovi-
tého Valašska.

RZN

Kopřivnická legenda
a představitel olympijských ideálů

 Bylo mu 19. let, když ho přihlásil vychovatel učňovské-
ho internátu ve Zlíně na tradiční běh městem. Výmluvy na 
bolavé koleno nezapůsobily a on musel na startovní čáru. 
Ze vzteku a touhy pomstít se svému vychovateli chtěl vy-
hrát. Skončil jako druhý a jeho budoucnost našla ten den 
svou dráhu i svůj cíl. Narodil se 19. září 1922 v Kopřivnici, 
muž, který byl zvolen nejlepším českým atletem 20. století 
a vyznamenán stříbrným Olympijským řádem, muž, jehož 
tréninkové metody byly mnohdy velice tvrdé.

 Emil Zátopek si během svého života doběhl pro mnohá 
vítězství a celých 18 rekordů. Přišel rok 1948, jeho první 
olympijské hry v Londýně, první olympijské zlato. O 4 roky 
později pak olympiáda v Helsinkách a s ní hned 3 zlaté me-
daile. Milované tretry si naposledy obul roku 1958. 

 Legenda a olympijský ideál proběhl cílem své životní dráhy 
21. listopadu 2000. Přestože je pochován ve skanzenu v Rož-
nově pod Radhoštěm, jeho duch žije dál v srdci Kopřivnice. 
Důkazem toho je i Síň slávy v Technickém muzeu, či letos 
v září poprvé se konající nultý ročník Běhu rodným krajem 
Emila Zátopka, pořádaný městem Kopřivnice. 

Informační centrum Kopřivnice

Tel.: 556 821 600

http://www.kdk.cz

Chvála Zašovským novinám
Již docela dlouho sleduji Zašovské noviny, protože do 

nich přispívám nabídkou programů Městské knihovny 
v Rožnově pod Radh. Také proto, že mám v srdci tuto obec, 
neboť jsem v ní prožila mnoho krásných dní a v neposlední 
řadě ze zájmu profesního, neboť my knihovníci jsme v sou-
časné době (i ze zákona knihovnického) informačními 
pracovníky a vaše Zašovské noviny dokumentují skutečně 
bohatý život obce.

Jako správný oznamovatel mapují všechny možné ini-
ciativy, jak kulturní, tak příkladně myslivecké, hasičské, 
chovatelské atd. Dočteme se vše důležité nejen ze zastupi-
telstva, ale také ze školství, nezapomíná se ani na seniory 
a na valašské tradice. Nepřekvapuje už ani reakce na různá 
výročí a události, samozřejmě také vždy o již slavné zašov-
ské pouti, ale užasla jsem nad velice vhodně vytištěným 
Hřbitovním řádem v době blížících se Dušiček, což jsem 
v jiném tisku ještě nezahlédla.

Prostě Zašovské noviny nejsou žádná nuda a já za ně 
moc děkuji vytrvalému panu Zdeňku Porubovi, protože 
dobře vím, kolik práce a shánění za tím vším stojí.

Jarmila Mikulášková

KOPANÁ
STARŠÍ ŽÁCI

OP St. žáků sk.C
1. Vigantice  9 1 1 49:10 28

2. Hrachovec 8 1 2 48:14 25

3. Zašová 7 2 1 33:8 23

4. Schenk D. Bečva 6 5 0 32:14 23

5. Horní Bečva 6 1 4 22:13 19

6. Krhová 6 0 5 24:27 18

7. Pr. Bečva 4 2 4 20:22 14

8. Val. Bystřice 4 2 5 20:23 14

9. Hutisko-Sol. 4 1 6 25:17 13

10. Vidče 2 1 8 9:35 7

11. Choryně 0 1 10 5:47 1

12. Loučka 0 1 10 2:59 1
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Chybějící utkání Zašová – Prostřední Bečva bude sehrá-
no na jaře 2003.

Střelci branek:
Macek Tomáš - 11x

Maleňák Tomáš - 7x

Maleňák Adam - 4x

Hadaš Radek - 4x

Petřek Ondřej - 3x

Janíček Michal - 2x

Stromšík Jakub - 1x

Blažek Martin - 1x

OP Ml. žáků sk. B
1. Val. Meziříčí 8 1 0 65:7 25

2. Zašová 7 1 1 51:6 22

3. Horní Bečva 6 0 3 27:11 18

4. Pr. Bečva 5 1 3 47:33 16

5. Schenk D. Bečva 5 0 4 20:22 15

6. Val. Bystřice 4 0 5 37:26 12

7. Střítež 2 2 5 12:31 8

8. Valašský FC C 2 1 5 13:28 7

9. Jasenice 1 1 7 9:65 4

10. Hutisko-Sol. 0 1 7 8:52 1

Střelci branek:
Janíček Michal - 15x

Chlevišťan Jakub - 11x

Petřek Ondřej - 7x

Špůrek Petr -  6x

Nohavica Pavel - 3x

Einšpiegel Lukáš - 2x

Škrobák Lukáš - 2x

Koláček Milan - 2x

Program Klubu důchodců v Zašové
(leden – únor)

22.1. – individuální setkání – program si účastníci vytvoří sami

29.1. – od 15 hod. – výroční členská schůze
- 17 hod. – schůze výboru

  5.2. – zábavné odpoledne se zpěvem a harmonikou paní 
M. Porubové

  6.2. – rehabilitační program dle rozpisu

12.2. – společenské hry – žolíkový turnaj aj.

13.2. – 13.30 hod. – setkání pracovníků školství

Kam za zábavou a kulturou?
Zašová
Kino Sport 

pátek 17. ledna - 18 hodin
Údolí stínů - válečné drama 
pátek 24. ledna - 18 hod.
 - Jak na věc - americká komedie - 
pátek 31. ledna - 18 hod.
  - Minority report - sci-fi thriller

Sál OB Zašová - sobota 18. ledna - Sportovní ples TJ kopaná
sobota 25. ledna - Hasičský ples
sobota 8. února - Sousedský ples - KDU ČSL
sobota 15. února - Rybářský ples

Valašské Meziříčí
Sál KZ - středa 15.1. -19,30 hod.- klavírní recitál Karla Košárka

pátek 17.1. -19 hod. - divadelní inscenace - Bohumil 
Hrabal : Taneční hodiny pro starší a pokročilé - uvádí 
brněnské divadlo 

sobota 18.1. - 20 hod.  24. Bačovský bál
pátek 24.1. - 20 hod.  Krajský ples KDU-ČSL 

M-klub - čtvrtek 23.1.- 20 hod. - Tomáš Kočko a orchestr
středa 29.1. 19 hod. - Divadlo SCHOD : VAŠI FURIANTI
v M-klubu vystavují - Marek Rozehnal a Petr Skála 

- Černobílý svět 2 v divadelní kavárně - Vlastimil 
Třešňák - FOTOGRAFIE

Městská knihovna - úterý 21. ledna - 18,30 hod. - Památky 
a příroda Střední Ameriky - beseda s ing. Jiřím 
Kovaříkem - s diapozitivy

- úterý 4. února v 18.30 hod. - Pákistán - země dlouhých 
košil beseda s ing. Martinem Mikiskou

Muzeum v zámku Kinských - do 2.února - výstava rožnov-
ského malíře - Jaroslav Frydrych - Mizející Valašsko 
- k nedožitým 75. narozeninám

- do 2.března - Eminem Bojir Chasar - pokladnice světa 
- výstava fotografií

Rožnov p.Radh.
Městská knihovna - do 2. února - výstava uměleckých foto-

grafů Petra Sikuly Beskydy panoramatické - k 30. výročí 
založení CHKO Beskydy 

úterý 21.1. - 17 hod. - Léčení duchovní cestou - přednáška 
čtvrtek 23.1.- 17 hod. - Homeopatická lékárnička pro do-

mácí první pomoc - cyklus přednášek MUDr.Marcely 
Válkové

čtvrtek 30.1. - 18 hod. - Mysl jogína - přednáší Karol 
Sleczek, buddhistický učitel, prezident polského Karma 
Kagjü

T - klub pondělí 20.1. -19 hod. v ZUŠ - Navštívení krásy. 
. . přednáší Bořivoj Navrátil za hudebního doprovodu 
Miloslava Klause

čtvrtek 23.1. - 19 hod. - Jiří Černý - Poezie a rock 
sobota 25.1. - 20 hod. - Harcovna - Chorchestr Brno 

+Petra Vanová-Valaš.Meziříčí - koncert

Základní umělecká škola - 10.výstava “NA CHODBÁCH“ 
- práce žáků ZUŠ 

pondělí 27. ledna - 18 hod. - 3. koncert žáků ZUŠ

 

PODĚKOVÁNÍ

Vedení Dětského domova v Zašové děkuje 

jménem všech dětí zde umístěných 

za finanční příspěvek 

na nákup vánočních dárků 

a sportovních pomůcek 

těmto zašovským sponzorům: 

p. Milan Halašta, 

firma SEPAS, 

firma MÉZL & JANÍČEK, 

p. MUDr. Marie Grégrová, 

Myslivecké sdružení Sovinec

DD Zašová, Mgr. Jar. Štěpán
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